
 

 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  27 de maig de 2014 20:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2014/5 
  
PRESIDENT    l·lm. IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 ASSISTENTS                

                                      GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                      MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                      LOMAS CORTES OSCAR 
                                      PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                      CANALIS ALSINA ALEIX 
                                      MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                      CREUS OLIVERAS JOAN 
                                      MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                      PEREZ MOREJON DANIEL 
                                      RODRIGUEZ CASTILLO SORAYA 
                                      LEIVA REYES JOSE 
                                      FERNANDEZ BARRAGAN RAMON 
                                      CARRERAS PECANINS JOSEP 
                                      SAMPERE VALERO AGUSTI 
                                      BACARDIT BOTIFOLL LLUIS 
                                      GARCIA FANDINO BEATRIU 
                                      SERRA ARDERIUS  MARC 
                                      SAGRERA RIUS DANIEL 
                                      CARPIO LOPEZ ANTONIO MANUEL 
                                      MARTOS MARTINEZ VICTOR                                        

     SECRETARI                      BOADELLA VERGES JULI  
     INTERVENTOR                  FERNANDEZ VILLAVERDE JOSE MANUEL  
 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el 
Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del 
dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
     PLE2014/4 Ordinària 29/04/2014 
     PLE2014/3 Ordinària 25/03/2014 
2.- Resolucions a donar compte 
3.- Donar compte de l'informe trimestral sobre el compliment dels terminis de la llei de 
lluita contra la morositat, corresponent al primer trimestre de 2014 
 



 

 

4.- Acceptació de la normativa que regula l’atorgament de subvencions pel manteniment de 
lleres públiques en trams urbans 
5.- Adhesió al conveni ARC-ECOVIDRIO 
6.- Atorgament de la medalla de la Vila a Via Solidària - Càritas Castellar del Vallès 
7.- Proposta de CiU en contra de l'aplicació de la llei Wert 
8.- Assumptes sobrevinguts 
9.- Precs i Preguntes 
 
Actes pendents d'aprovar 
1.1.-  Els regidors es donen per assabentats del contingut de l’acta de la sessió ordinària  
de 25 de març de 2014  
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 

 
1.2.-  Els regidors es donen per assabentats del contingut de l’acta de la sessió ordinària de 
29 d’abril de 2014 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 

 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 468 de 23 d’abril al núm. al 577 de 15 de maig   
de 2014.  
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en sessions del 29 
d’abril, 6, 13 i 20 de maig de 2014. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
3.- DONAR COMPTE DE L’INFORME TRIMESTRAL SOBRE EL COMPLIMENT DELS 
TERMINIS DE LA LLEI DE LLUITA CONTRA LA MOROSITAT, 1R. TRIMESTRE 2014. 
ATÈS l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, de 29 
de desembre, per a que s’estableixen mesures de lluita contra la morositat en les 
operacions comercials, que estableix que els tresorers o, en el seu defecte, interventors de 
les Corporacions locals elaboraran trimestralment un informe sobre el compliment dels 
terminis establerts en la llei pel pagament de les obligacions de cada Entitat local. 
ATÈS l’article 5.4 de la referida Llei 15/2010, de 5 de juliol, que estableix que la Intervenció 
o òrgan que tingui atribuïda la funció de comptabilitat incorporarà a l’informe anterior, una 
relació de les factures o documents justificatius respecte dels quals hagin transcorregut més 
de tres mesos des de l’anotació al Registre de factures i no s’hagin tramitat els 
corresponents expedients de reconeixement de l’obligació o s’hagi justificat per l’òrgan 
gestor l’absència de la tramitació dels mateixos. 
VISTOS els informes de la tresorera i l’interventor relatius al compliment dels terminis 
previstos per al pagament de les obligacions segons l’article 4 de la Llei 15/2010, de 5 de 
juliol, referits al primer trimestre de 2014. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Donar-se per assabentat de l’informe elaborat per la tresorera sobre el 
compliment dels terminis de pagament de les obligacions de l’Ajuntament de Castellar del 



 

 

Vallès corresponent al primer trimestre de 2014, d’acord amb el que disposa l’article 4.3 de 
la Llei 15/2010, de 5 de juliol, així com de la incorporació al mateix de la relació de factures 
o documents justificatius presentats pels contractistes, elaborada per la Intervenció, 
respecte dels quals hagi transcorregut més de tres mesos des de l’anotació a l’esmentat 
registre, i no s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de l’obligació, 
a 31 de març de 2014. 
SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Administracions Púbiques i al Departament 
d’Economia i Coneixement de la Generalitat de Catalunya, d’acord amb el previst en l’article 
4.4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol de 2010, l’informe elaborat per la tresorera. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas, PSC, presenta la proposta tot dient que com fem habitualment, cada 
trimestre portem a ple l’informe de tresoreria  respecte al període mitja de pagament 
referent a aquest primer trimestre de l’any 2014. Amb les dades actuals el període mitja de 
pagament realitzats dins del període legal ha estat de 48 dies i el període mitja de 
pagament excedit ha estat de 53 dies. Si comparem les dades amb el primer trimestre de 
l’any 2013 aquests 48 dies n’eren 73 dies, per tant s’ha reduït de manera important, i el 
període mitja del pagament excedit fa un any era de 105 dies, per tant es patent una 
reducció paulatina del terminis de pagament. 
Per CiU el Sr. Agustí Sampere,  intervé per dir que aquest tema és un tema que el nostre 
grup municipal s’ha mirat amb molta cura cada tres mesos. Ens preocupa el repunt de les 
factures pendents de pagament al final de trimestre que es troben fora del període legal i 
que en el darrer trimestre del 2013 no arribaven a 300.000 € i que el tancament del primer 
del 2014 quasi arriben als 650.000 €, si que s’ha reduït el període mig però aquest punt el 
veiem una mica preocupant . 
Desitgem que sols sigui un fet puntual i que es prenguin seriosament l’objectiu de que fora 
del període de pagament no hi pot haver-hi cap factura. 
La Corporació es donà per assabentada  
    
4.- ACCEPTACIÓ DE LA NORMATIVA QUE REGULA L’ATORGAMENT DE 
SUBVENCIONS PEL MANTENIMENT DE LLERES PÚBLIQUES EN TRAMS URBANS 
ATÈS que el Programa de manteniment i conservació de lleres públiques 2014 preveu 
l’execució de les actuacions necessàries per vetllar pel manteniment en bones condicions de 
desguàs de les lleres públiques mitjançant una gestió adequada de la vegetació de ribera i 
la neteja dels elements que poden acumular-se a l’espai fluvial per motius naturals, com 
poden ser els temporals de vent o pluja, actuacions que es consideren essencials per 
minimitzar els riscos per als béns i les persones en episodis de fortes precipitacions i 
riuades. 
Vist que pel que fa al finançament d’aquest tipus d’actuacions, l’article 72.4.c.1.ii) del Pla de 
gestió del Districte de conca fluvial de Catalunya, aprovat pel Decret 188/2010, de 23 de 
novembre, preveu un finançament de fins al 100% a càrrec de l’Agència Catalana de l’Aigua 
en actuacions per al manteniment i la conservació de lleres. L’article 28.4 de la Llei 
10/2001, de 5 de juliol, del Pla hidrològic nacional, estableix que les actuacions en lleres 
públiques situades en zones urbanes corresponen a les administracions competents en 
matèria d’ordenació del territori i d’urbanisme, sens perjudici de les competències de 
l’Administració hidràulica sobre el domini públic hidràulic i preveu la subscripció de convenis 
de col·laboració entre les administracions implicades, per al finançament d’aquest tipus 
d’actuacions. 
Vist que el Programa de conservació i manteniment de lleres 2014 preveu destinar 300.000 
euros a l’execució d’actuacions de manteniment i conservació de lleres en trams urbans. 
Atès el que estableixen la normativa i planificació hidrològica vigents, el Programa concreta 



 

 

que l’Agència Catalana de l’Aigua executarà aquestes actuacions assumint el 80% del seu 
import total. 
Vist que per assegurar una coherència tècnica en l’execució de les actuacions indicades, el 
Programa ha considerat oportú que aquesta execució sigui duta a terme per part de la 
mateixa Agència Catalana de l’Aigua, mitjançant Forestal Catalana, SA, que constitueix un 
mitjà propi de la Generalitat de Catalunya, en aplicació de la possibilitat prevista a l’article 
87.3 del Text refós de la Llei de finances públiques de Catalunya, aprovat pel Decret 
legislatiu 3/2002, de 24 de desembre. 
ATÈS que la determinació de les actuacions a executar per l’Agència Catalana de l’Aigua es 
durà a terme mitjançant la corresponent convocatòria de subvencions, l’atorgament de les 
quals ha de realitzar-se mitjançant la subscripció de convenis de col·laboració entre 
l’Agència Catalana de l’Aigua i els ens locals beneficiaris. 
Per tot això, es proposa al Ple l’adopció del següent acord: 
Acceptar les bases de la convocatòria de subvencions consistents en la realització 
d’actuacions de conservació i manteniment de les lleres públiques en tram urbà (resolució 
TES/898/2014, d’11 d’abril) 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Aleix Canalis,  PSC, presenta la proposta: 
Portem a la consideració del Ple l’acceptació de les bases d’una convocatòria de 
subvencions, oberta per part de l’Agència Catalana de l’Aigua, per realització d’actuacions 
de conservació i manteniment de lleres públiques en tram urbà. 
Aquesta línia de subvenció, que pot arribar a finançar fins un 80 % de les actuacions que es 
realitzin, té per objectiu per vetllar pel manteniment en bones condicions de desguàs de les 
lleres públiques mitjançant una gestió adequada de la vegetació de ribera i la neteja dels 
elements que poden acumular-se a l’espai fluvial per minimitzar els riscos en episodis de 
fortes precipitacions i riuades. 
El pressupost total del Programa de conservació i manteniment de lleres 2014 ascendeix a 
300.000 euros, pel conjunt de Catalunya. És per això que analitzant les característiques 
dels cursos fluvials del terme municipal, la titularitat dels mateixos així com les possibilitats 
de cofinançament que ens ofereix el pressupost actual, d’acord  amb els tècnics de la casa, 
s’ha considerat oportú presentar a aquesta convocatòria la neteja i millora un tram del 
torrent de Colobrers de gairebé 300 metres lineals  (entre el Pont del camí de Can 
Casamada fins una mica més avall d’on  s’acaben les pistes d’Atletisme). 
El projecte, que encara es troba en fase de redacció, tindrà un pressupost aproximat de 
15.000 €, i en el cas que la subvenció sigui atorgada, les obres s’executaran directament 
per part de l’ACA durant aquest any. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
5.- ADHESIÓ AL CONVENI ARC-ECOVIDRIO 
Vist que el conveni de col·laboració amb l’Agència de Residus de Catalunya i la Societat 
Ecovidrio te per objecte regular el funcionament del Sistema Integrat de Gestió d’envasos i 
residus d’envasos de vidre, gestionat per ECOVIDRIO a Catalunya, amb la finalitat de 
garantir el compliment de la Llei 11/1997, de 24 d’abril, reguladora d’envasos i residus 
d’envasos, i optimitzar la gestió d’aquesta fracció i el seu finançament, per tal de garantir la 
seva viabilitat tècnica. 
Vist que els ens locals que voluntàriament vulguin adherir-se i participar en el Sistema 
Integrat de Gestió d’envasos i residus d’envasos de vidre hauran de formalitzar acord 
exprés i comunicar-ho a l’Agència de Residus de Catalunya deixant constància de 
l’acceptació de les condicions del present conveni. 
La participació dels ens locals en el sistema integrat de gestió, comportarà fer càrrec de la 
recollida selectiva i/o recuperació dels envasos i residus d’envasos de vidre i fer el 



 

 

lliurament a entès locals adherits al sistema integrat de gestió d’envasos i residus d’envasos 
de vidre. 
Vist que el Consorci de Residus del Vallès occidental ha proposat fer aquesta adhesió a 
traves del mateix consorci, com en edicions anteriors, i atenent que aquesta gestió 
especialitzada que fa el Consorci és més beneficiosa tant pel volum de vidre que tracta com 
pel nombre de municipis que representa. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Adherir-se al conveni entre l’Agència de Residus de Catalunya i la Societat 
Ecovidrio per a la gestió de la recollida i tractament dels envasos de vidre. Adhesió que es 
formalitzarà a través del Consorci de Residus del Vallès Occidental. 
SEGON.- Notificar aquests acord a les parts interessades. 
 

INTERVENCIONS 
Defensa la proposta el Sr. Aleix Canalis, PSC, i diu que el  proppassat 2 d’abril, l’Agència 
de Residus de Catalunya i la Societat Ecovidrio signaren un conveni per regular el 
funcionament del Sistema Integrat de Gestió d’envasos i residus d’envasos de vidre,  amb 
la finalitat de garantir el compliment de la Llei reguladora d’envasos i residus d’envasos, i 
optimitzar la gestió d’aquesta fracció i el seu finançament, per tal de garantir la seva 
viabilitat tècnica. 
Aquest conveni substitueix el signat l’any 2008,  que tenia un vigència de 5 anys i que ha 
vençut recentment.  
Per tal de poder-nos adherir a aquest nou conveni, és preceptiu un acord d’aquest Ple.  
En el nostre cas, l’adhesió es formalitzarà a través del Consorci de Residus del Vallès 
Occidental, tal i com havíem funcionat fins ara, ja que les condicions són més beneficioses a 
l’agrupar un major nombre de municipis i per tant, una quantitat major de tones de vidre a 
recollir i a tractar. 
Per posar números i poder tenir una idea de l’abast econòmic del conveni que avui 
proposem, l’any 2013, amb uns preus similars als que recull el nou conveni, per la recollida 
i transport de les aproximadament 350 tones de residus de vidre que generem anualment 
els castellarencs i castellarenques, vam ingressar al voltant de 21.000 €. 
En resum, ens trobem davant de la renovació d’un conveni que durant els darrers anys ens 
ha permés millorar el percentatge de recollida de selectiva del vidre i finançar part del cost 
del servei de recollida dels residus municipals. Esperem que durant els propers anys 
puguem seguir avançant en aquest camí, per tal de tendir a la recuperació del 100% dels 
envasos de vidre que generem al nostre municipi. 
Per l’Altraveu intervé el Sr. Dani Sagrera,  manifestant el vot en contra del seu grup, és 
un conveni entre Ecovidrio i la Generalitat, no és el nostre model i les campanyes que en 
aquest mateix conveni estableixen son campanyes que aposten per un model de residus 
que no es el nostre. 
En torn de replica el Sr. Aleix Canalis, PSC, diu que en tot cas estem oberts a qualsevol 
proposta que vulgui fer l’Altraveu en relació a com gestionar el vidre a Castellar. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DINOU          (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS             ( 2)  dels regidors de l’Altraveu           
 Abstencions:      CAP 

 
6.- MEDALLA DE LA VILA A VIA SOLIDÀRIA – CÀRITAS CASTELLAR DEL VALLÈS 
Vist l’expedient per l’acreditament dels mèrits que concorren en l’entitat Via Solidària – 
Càritas de Castellar del Valles -,  a l’empara dels Reglaments d’Honors i Distincions  
municipals, per tal de fer constar els mèrits que la facin acreedora de la Medalla de la Vila 



 

 

Vista la proposta de resolució de la instructora de l’expedient 
ATÈS el paer del a Comissió d’honors i distincions 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del següent 
ACORD: 
Atorgar la medalla de la Vila a l’entitat Via Solidària – Caritas de Castellar del Valles -, en 
reconeixement de la seva tasca  i la sensibilització de la població en aquesta problemàtica. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Alcalde, intervé tot destacant la tasca realitzada per la entitat Caritas – Via 
Solidaria, de fet, des de l’any 1993, Via Solidaria promou activitats per la lluita contra la 
pobresa en el nostre municipi, les persones destinatàries de l’acció de l’entitat son persones 
amb dificultats socials que veuen en perill el sosteniment de les seves necessitats més 
bàsiques i els voluntaris de l’entitat que son l’anima d’aquesta entitat, realitzen les tasques 
solidaries a traves de l’acollida, el súper alimentari , el magatzem de mobles, etc, entre 
altres activitats. 
Duant els darrers anys les persones amb dificultats socio-economiques en la nostra Vila ha 
augmentat entre la població i també la demanda a Via Solidaria. De fet la ultima dada que 
tenim del 2013 és que es van repartir 4.884 lots alimentaris. En aquest sentit també ens 
agradaria destacar la col·laboració entre Caritas i els Serveis Socials municipals que 
treballen de manera coordinada per tal de poder lluitar contra la pobresa . 
Donada de  fet la tasca que des de fa tants anys realitza la entitat sense afany de lucre, i 
ara mes que mai en un moment de crisis econòmica, valorem que seria molt lloable un 
reconeixement ciutadà per la seva gran labor social, així ho va acordar la comissió d’honors 
i distincions. 
Per CiU intervé la Sra. Bea Garcia,  tot dient que celebrem obertament que es proposi 
atorgar la medalla de la Vila a l’entitat Via Solidaria  - Caritas Castellar ja que la tasca que 
fan es immensament valuosa i necessària en els moments tant difícils que ens toca viure. 
No obstant celebraríem molt mes que es tingues en consideració la enorme tasca que estan 
fent les persones que estan al darrera d’aquesta entitat, sense aquestes persones que les 
formen i les impulsen les entitats en si no son re. Una consideració que ens sembla 
imprescindible ja que amb la seva dedicació absolutament desinteressada aquestes 
persones faciliten la via de moltes castellarenques i castellarencs i molt més podriríem fer , 
si l’Ajuntament en el seu reconeixement estigues al cas de quines son les consideracions en 
que es troba el local de mobles de Via Solidària, on les condicions de seguretat, estructurals 
o elèctriques del local son mes que dubtoses, com quan plou, cau mes aigua a dins que a 
fora, fent malbé molts mobles i roba que allà estenen i que acaben no llançant-se perquè 
les persones que se’n cuiden vetllen per tornar-les a posar en condicions òptimes. 
Son moments difícils de molta sobrecarrega per aquest tipus d’entitats que es dediquen a 
facilitar la via dels membres mes febles de la comunitat, estant molt  be les condecoracions 
però seguim creien que estan millor els recursos que faciliten la tasca dels qui 
voluntàriament es dediquen als altres, sobretot quan aquest altres son el mes desemparats. 
Desitgem que quan es faci la entrega de la medalla física de la Vila a l’entitat, aquest tema 
pugui ser solucionat, resultant així una celebració complerta,  per aquest motiu el nostre 
vot serà favorable. 
El Sr. Dani Sagrera,  per l’Altraveu, intervé tot elogiant la feina feta per aquesta entitat 
des de fa mes de 20 anys, ajudar a la gent amb menys recursos per acostar-los el mes 
possible a una vida digne des del voluntariat i amb pocs recursos sempre és mes que 
lloable. 
Tot i que les medalles i consideracions a la practica no serveixen per res votarem a favor 
d’aquest reconeixement. Però volem fer unes reflexions, que l’abolició de les desigualtats 
socials nomes passen per la caritat i el seu reconeixement, això  no ens treu de la 
responsabilitat política que tenim, primer en ajudar a les entitats que fan accions 



 

 

d’emergència per pal·liar els sofriments, ara i aquí, no nomes amb medalles sinó també 
amb recursos logístics i humans, per detectar seguir i  actuar en els casos, conjuntament 
amb aquestes entitats que ens poden acostar a casos que se’ns escapen des de 
l’Administració. Tenim molt clar que la caritat sigui cristiana o sigui política no soluciona el 
problema, només soluciona problemes ara i aquí, però la solució passa per polítiques 
valentes a tots nivells de l’Administració i, veiem només en l’Administració la política de 
xecs que no es res mes que el concepte de caritat cristiana portada a l’Administració que 
està be però no és suficient. 
Fent el paral·lelisme amb el cristianisme ens agradaria veure actituds més en línia de la 
teoria de la alliberació, afrontar el problema de fons i buscar solucions  a curt i llarg termini, 
peró per fer això s’ha de ser valent i ja sabem que no és el cas de cap dels grups politics 
tenim representats aquí, seguireu rescatant a bancs en lloc de rescatar persones i aquest 
fet genera exclusió social a casa nostra, seguireu aprovant pressupostos estatals que 
inverteixen més de 17 mil milions d’euros en finançament d’indústria militar i això és la 
base de les desigualtats socials al mon, si volem eradicar la pobresa s’ha de ser 
conseqüent, seguint en termes religiosos no us lliurareu de pecat concedint la  medalla de 
la Vila a Caritas de Castellar per molt que se la mereixin per la feina feta en aquests 20 
anys. El nostre vot serà a favor. 
També pel PP el Sr. Antonio Carpio,  també es manifesta a favor de la proposta i de 
concedir la medalla de la Vila a Via Solidaria – Caritas, per la bona tasca que esta fent 
aquesta entitat. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
7.- PROPOSTA DE CIU EN CONTRA DE L’APLICACIÓ DE LA LLEI WERT 
La “LOMCE”, coneguda també com la “Lleu Wert”, és la culminació  de tot un procés polítics 
que, emparat pe4r la Sentència del Tribunal Constitucional contra l’Estatut, té com a 
objectiu trencar el model educatiu català. El sistema educatiu aplicat  amb èxit a les nostres 
escoles, compta amb un amplíssim, suport social i polític i de tota la  comunitat educativa i 
ha aconseguit que ningú sigui discriminat a l’escola per la llengua que arla  habitualment a 
casa. Alhora, fa possible que l’alumnat català, en acabar la seva escolaritat obligatòria, sigui 
competent en català, castellà i conegui una altra llengua estrangera. 
LA LOMCE entre en conflicte amb la Llei d’Educació de Catalunya (LEC) aprovada per una 
àmplia majoria en el Parlament de Catalunya. Aquesta llei envaeix les competències 
educatives  que corresponen a la Generalitat, es basa en una concepció centralista, 
uniformisme i autoritària de l’estat i no resol els problemes que avui té l’educació. 
Somescola, plataforma que aglutina la major part de les entitats vinculades a l’àmbit 
educatiu del país, ha treballat i treballa intensament pe4r defensar el nostre model d’escola 
i l’aplicació de la metodologia d’immersió quan la situació ho aconselli. 
Somescola denuncia ara que la situació a les escoles està arribant al límit. L’assetjament 
continuat a la comunitat educatiu a la qual estan sotmeses per les contínues sentències dels 
diferents tribunals creen una situació de conflicte que dificulta notablement la seva activitat 
docent. 
Per tot això convoca a les forces politiques i a la societat en general a donar una resposta 
col·lectiva, contundent, democràtica i participativa en defensa del nostre model d’escola, de 
l’educació i del futur de la nostra llengua que és garantia per al nostre futur nacional, 
En conseqüència el grup municipal de Convergència i Unió proposa la Ple municipal 
l’0adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Rebutjar l’aplicació de la LOMCE i donar suport a la continuïtat del model 
lingüístic i curricular de l’escola catalana que defensa tota la comunitat educativa. 



 

 

SEGON.- Donar suport a Somescola en la mobilització festiva i reivindicativa que tindrà 
lloc el 14 de juny de 2014 a Barcelona en defensa de l’escola catalana i el dret a decidir el 
propi model educatiu. 
TERCER.- Difondre el present acord a tota la comunitat educativa del municipi. 
QUART.- Incorporar el baner de SomEscola al web municipal donat suport a la campanya 
en defensa del nostre model educatiu. 
CINQUÈ.- Enviar còpia de l’acorda les entitats municipalistes (ACM i FMC) 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Josep Carreras, CiU, dona lectura a la proposta 
Pel PSC, la Sra. M Antònia Puig, intervé dient que en aquests moments en que es 
presenta aquesta manifestació de SomEscola era, potser,  un moment per fer-ho públic i 
dir-ho per fer-ne mes publicitat . 
Per l’Altraveu  El Sr. Dani Sagrera, es manifesta a favor de la moció,  
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DINOU          (19) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu 
 Vots en contra:   DOS             ( 2)  dels regidors del PP           
 Abstencions:      CAP 

 
8.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
 
8.1.- ATÈS que l’alcalde ha ordenat la incoació d’expedient de concessió de crèdit 
extraordinari i de suplement de crèdit al pressupost de despeses de l’ajuntament, d’acord 
amb el que es preveu a l’article 177 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes 
locals. 
ATÈS que en la tramitació de la modificació de crèdit s’ha seguit el que disposen els articles 
8, 9 i 11 de les Bases d’Execució del pressupost. 
VIST l’informe de l’interventor. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit número 4/2014 del pressupost de 
l’ajuntament, d’acord amb el detall que figura a l’expedient i amb el resum següent: 

 
ESTAT D’INGRESSOS  
- Nous ingressos ..................................................................... 204.238,50 
Variació de l’estat d’ingressos ................................................... 204.238,50 
  
ESTAT DE DESPESES  
- Crèdits extraordinaris ........................................................... 8.666,59 
- Suplements de crèdit ............................................................ 195.571,91 
Variació de l’estat de despeses ................................................. 204.238,50 
 
SEGON.- Sotmetre la modificació de crèdit a informació pública durant un termini de 
quinze dies comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 
TERCER.- Entendre definitivament aprovada la modificació de crèdit en cas que no es 
presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum per capítols en 
el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, entrant en vigor una vegada publicada. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas, PSC, presenta la proposta. 



 

 

Portem a aprovació una modificació de crèdit del pressupost 2014 on, amb part dels 
ingressos obtinguts amb l’aportació per part del nou concessionari de recollida de residus i 
neteja viària, adjudicada en el passat ple, es destinen, per una banda: 
- Petites noves despeses sobrevingudes, com la necessitat de compra d’un elevador 
hidràulic per les instal·lacions de la brigada municipal (uns 6.000€), la major despesa per la 
inscripció en el Butlletí Oficial de la Província de la reparcel·lació de l’ARE Nou Eixample 
(5.000 €), i despeses derivades del conveni signat amb l’Agència D’habitatge de Catalunya 
per la cessió temporal de dos habitatges de titularitat pública. 
- D’altra banda, es sumplementa amb 190.200 € la subvenció nominativa a l’Obra Social 
Benefica, continuant donant compliment al conveni existent per fer front al dèficit de gestió 
d’exercicis anteriors. Aquesta aportació, conjuntament amb l’acord assolit fa pocs dies, 
permetrà fer front a deutes i garantir la viabilitat del centre. 
Per CiU intervé el Sr. Agustí Sampere,  tot dient que ens trobem davant d’una entrada 
extraordinària de 550.000 euros pel pressupost del 2014, ens a n’alegrem i encara que ja 
hem dit en repetides ocasions  que aquests no son els nostres pressupostos, i votarem a 
favor, bàsicament per la finalitat a que es donen a part d’aquests diners, complim amb la 
obligació que es va contraure amb la firma del conveni amb l’Obra Social Benefica per cobrir 
el dèficit de gestió que la fundació generes els exercicis 2010, 2011 i 2012, si anem una 
mica rapit els cobrirem a finals del 2014. 
No ha estat una decisió fàcil i costa perdre de vista que aquesta modificació servirà per 
pagar una obligació que es va  generar el 2010, 2011 i 2012, peró crec que no es gaire 
difícil d’imaginar que les temptacions de votar en contra son molt grans quan ens ve a la 
memòria la mala gestió de l’administració que s’ha fet a l’Obra Social Benefica i el retard a 
cobrir el dèficits que han obligat a garantir el pagament a la seguretat social amb terrenys 
municipals. Si a tot aixó hi afegim la reiteració que calia apujar l’IBI pel pressupost de 2014 
d’una manera ineludible i acumular més d’un 23 per cent de pujada en tres anys i li 
recordem a la ciutadania que en aquesta darrera pujada l’IBI que ens ofega una mica mes  
suposava un increment de 180.000 € entendran fàcilment que els hi podien haver estalviat 
amb una mica de voluntat, no vull pensar que aquesta informació dels 550.000 € ja la 
tenien en ment abans d’aprovar el pressupost del 2014.  
Però tal i com hem dit intentant mantenir ple darrera ple la nostra característica de 
sospesar a on van a parar aquests diners votarem a favor com hem dit inicialment. 
El Sr. Antonio Carpio,  PP, intervé manifestant-se a favor d’aquesta modificació de crèdit. 
 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Oscar Lomas, PSC, i diu que malgrat haver manifestat 
la desaprovació per la mala gestió en l’Obra Social Benèfica, tots sabem quina es la situació 
real i perquè si ha arribat.      
El Sr. Agustí Sampere,  CiU, també intervé per dir que l’error del passat va estar 
contractar al Consorci Sociosanitari per dirigir-la i ha acabat demostrat que se’l va tenir que 
fer fora.      
Intervé també el  Sr. Alcalde, tot dient que no és un problema del Consorci, el problema 
arranca molt abans, amb un conveni sanitari, i que si tenim unes places que estan 
concertades i estem cobrant per aquestes places i les despeses que s’originen a nivell de 
personal son més elevades és quan es produeix un desajust . 
Ha estat un procés de negociació molt llarg i dur, hem pogut arribar a un bon acord i podem 
garantir la viabilitat de l’Obra Social Benefica . 
VOTACIÓ: Votada la urgència d’aquest primer tema, s’aprova per unanimitat, s’inclou 
en l’ordre del dia de la sessió, a continuació posat a votació, S’APROVA PER 
UNANIMITAT 
 
8.2.- ATÈS que per acord del Ple de 30 de març de 2012, l’ajuntament va acordar, 
mitjançant l’aprovació del corresponent pla d’ajust, acollir-se al mecanisme extraordinari de 



 

 

finançament per al pagament a proveïdors, regulat al Reial decret llei 4/2012, de 24 de 
febrer, pel qual es determinen obligacions d’informació i procediments necessaris per 
establir un mecanisme de finançament per al pagament als proveïdors de les entitats locals. 
ATÈS que d’acord amb el Reial decret llei 7/2012, de 9 de març, pel qual es crea el Fons per 
al finançament dels pagaments a proveïdors, l’ajuntament va concertar diverses operacions 
de crèdit, per un import total de 7.194.418,57, en les quals l’Institut de Crèdit Oficial actua 
com agent de pagaments i diverses entitats financeres com a prestadores del servei de 
formalització de les operacions de préstec. 
ATÈS que el tipus d’interès nominal anual a pagar per l’ajuntament per aquests contractes 
és variable, equivalent a l’Euribor a tres mesos incrementat amb el cost de finançament del 
Tresor Públic a tres mesos incrementat, al seu torn, amb un marge màxim de 115+30 
punts bàsics. 
ATÈS que en les condicions actuals dels mercats financers aquest diferencial que s’aplica 
sobre l’Euribor és alt, la qual cosa incideix negativament sobre la despesa municipal. 
ATÈS l’Acord de la Comissió Delegada del Govern per a Assumptes Econòmics, de 24 d’abril 
de 2014, per a la modificació de determinades condicions financeres de les operacions de 
endeutament subscrites amb càrrec al mecanisme de finançament per al pagament als 
proveïdors de les entitats locals, que contempla tres grups de mesures a les que es poden 
acollir les entitats locals que van formalitzar préstecs en el marc de la primera fase del 
mecanisme de pagaments a proveïdors. 
ATESA la Resolució de 13 de maig de 2014, de la Secretaria General de Coordinació 
Autonòmica i Local, per la qual es dona compliment al referit Acord.  
ATÈS que per a l’Ajuntament de Castellar del Vallès resulta financerament interessant 
acollir-se a la possibilitat de reduir el diferencial aplicable per a determinar el tipus d’interès 
d’aquestes operacions de préstec. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Sol·licitar acollir-se a reducció “màxima” de 140 punts bàsics del diferencial 
aplicable sobre l’Euribor a 3 mesos per a determinar el tipus d’interès de les operacions de 
préstec formalitzades en la primera fase del mecanisme de finançament per al pagament 
pagaments als proveïdors de les entitats locals, regulat en el Reial decret llei 4/2012, de 24 
de febrer, en els termes recollits a l’apartat novè de l’Acord de la Comissió Delegada del 
Govern per a Assumptes Econòmics, de 24 d’abril de 2014, per a la modificació de 
determinades condicions financeres de les operacions de endeutament subscrites amb 
càrrec al mecanisme de finançament per al pagament als proveïdors de les entitats locals. 
SEGON.- Acceptar les condicions generals recollides en el referit Acord de la Comissió 
Delegada del Govern per a Assumptes Econòmics, i aprovar els compromisos següents: 
1. L’adhesió automàtica al Punt general d’entrada de factures electròniques de 
l’Administració General de l’Estat d’acord amb el que es preveu a la Llei 25/2013, de 27 de 
desembre, d’impuls de la factura electrònica i creació del registre comptable de factures en 
el sector públic. 
2. L’adhesió automàtica a la plataforma “Emprende en 3” prevista en l’Acord del Consell de 
Ministres per a impulsar i agilitar els tràmits per a l’inici de l’activitat empresarial, de 24 de 
maig de 2013. 
3. Procedir a la substitució immediata de, al menys, un 30 per cent de les vigents 
autoritzacions i llicències d’inici d’activitat econòmica per declaracions responsables, d’acord 
amb el que es preveu a la Llei 20/2013, de 9 de desembre, de garantia de la unitat de 
mercat, i elaborar un informe d’avaluació de les normes de l’entitat local que hagin de 
modificar-se per resultar incompatibles amb la Llei 20/2013, de 9 de desembre, d’acord 
amb les directrius fixades pel Consell per a la unitat de mercat. 
TERCER.- Confirmar el pla d’ajust per al període 2012-2022 aprovat per acord del Ple de 
l’ajuntament de 30 de març de 2012. 



 

 

QUART.- Comunicar aquest acord al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, pels 
procediments que aquest estableixi. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas,  PSC, defensa la proposta dient que arran de l’acord de la Comissió 
Delegada del Govern per Assumptes Econòmics, portem a aprovació la sol·licitud d’acollir-se 
a la reducció del tipus d’interès en les operacions d’endeutament subscrites amb càrrec al 
mecanisme de finançament per al pagament als proveïdors, aprovat l’any 2012. 
L’acord de la Comissió Delegada oferia tres opcions: 
1) Ampliació del termini d’amortització de 10 a 20 anys, amb uns condicionants d’ajust 
econòmic molt importants 
2)Ampliació del termini de carència de 2 a 3 anys i reducció del tipus d’interès en 131 
punts. També amb elaboració d’un nou pla d’ajust amb condicions molt estrictes. 
3) Reducció del tipus d’interès en 140 punts. Confirmant el pla d’ajust vigent. 
En tots tres casos, existia a més, un triple condicionant: 
.  L’adhesió automàtica al punt general d’entrada de factures electròniques de l’AGE 
- L’adhesió automàtica a la plataforma Emprendre 3 per a impulsar i agilitzar els tràmits per 
inici d’activitat 
- Substituir de manera immediata, almenys un 30% de les vigents autoritzacions i llicències 
d’inici d’activitat per declaracions responsables. 
Analitzades les diferents opcions, la que més s’ajusta a la situació de l’Ajuntament és de la 
reducció del tipus d’interès en 140 punts, ja que la situació financera actual permet fer front 
a les amortitzacions previstes sense cap mena de problema. 
Així doncs, el tipus vigent quedarà situat en l’Euribor + 385 punts. (més de  100.000 €) 
Encoratjar finalment, a Generalitat i Estat a coordinar els mecanismes adients per tal que 
els Ajuntaments com el nostre, on ja disposen d’un punt electrònic de registre de factures, 
participem del canal empresa i hem reduït els tràmits administratius d’inici d’activitats, no 
patim duplicitats amb les adhesions que avui portem a terme. 
Per CiU el Sr. LLúis Bacardit  intervé i diu que avui es presenta a aprovació la modificació 
de les condicions financeres  dels préstecs per al pagament a proveïdors. 
Primer de tot farem una mica d’història. En el Ple de 30 de març de 2012 el nostre Grup va 
donar el vot favorable al Pla d’Ajust que permetia acollir-se al mecanisme extraordinari de 
fiançament pel pagament a proveïdors. Dèiem en aquell Ple, que el Pla d’Ajust, com les 
monedes,  tenia dues cares.  La cara era que mitjançant l’aprovació del Pla d’Ajust, 
impulsat pel Govern Central, l’Ajuntament de Castellar podia aconseguir diners per pagar 
als seus proveïdors. L’import  total sumava 7,2 M €  
La creu era que, amb el nou crèdit, l’endeutament municipal se situava més enllà de 30M €. 
De fet l’endeutament ja hi era, l’únic que el suportaven els proveïdors a les seves esquenes 
amb un cost zero per les arques municipals. 
Demanàvem a l’equip de govern que, d’una vegada,  s’agafés en serio el pla d’ajust 
complint les premisses bàsiques: Compliment pressupostari, control d’endeutament i pagar 
els proveïdors com mana la Llei de Morositat. 26 mesos després la situació ha millorat. 
L’endeutament ha disminuït, hi ha una certa contenció en la despesa i un increment 
d’ingressos, propiciats en bona part per l’increment de 10 punts de l’IBI que va aprovar el 
Govern Central als que cal afegir-hi els aprovats pels successius pressupostos de l’equip de 
govern local.  
Pel que fa al compliment dels terminis de la llei de morositat s’han situat en un nivell 
raonable, encara que, amb l’informe trimestral que ens acaben de donar en aquest ple, 
podem posar un punt d’alerta pel repunt que s’observa en les dades de morositat. Caldrà 
estar-hi alerta. 
Dit això, i tornant a la modificació de condicions  financeres dels préstecs de finançament a 
proveïdors, posades a disposició per part de Ministeri d’Hisenda i Administracions públiques, 



 

 

i després d’analitzar els tres grups de mesures que proposa creiem que és adient la 
sol·licitud d’acollir-se a la reducció màxima de 140 punts bàsics del diferencial aplicable 
sobre l’Euribor a 3 mesos per a determinar el tipus d’interès.  
Aquesta reducció pot suposar un estalvi de 100.000 euros/any, de bon aprofitar,  que 
s’haurien de repercutir en una menor pressió fiscal als ciutadans o en polítiques socials, tan 
necessàries actualment.  
Les condicions que s’han d’acceptar per acollir-se a aquesta reducció, com  ha posat de 
manifest  el regidor Òscar Lomas,  són mesures que ja es venen aplicant impulsades pel 
propi Ajuntament de Castellar i per mesures impulsades pel Govern de la Generalitat. 
Caldrà vetllar perquè ni hi hagi duplicitats. 
Es dóna per descomptat que se seguirà aplicant, amb rigor, el pla d’ajust per al període 
2012-2022 aprovat per acord del Ple de l’ajuntament de 30 de març de 2012. 
El vot serà favorable. 
Pel grup de l’Altraveu intervé el Sr. Marc Serra:  
En un primer moment, el punt que portem a aprovació pot semblar beneficiós i bo pel 
nostre Ajuntament. La reducció del tant per cent d'interessos que cal pagar d'un crèdit 
sembla una bona noticia, ja que tot plegat acaba disminuint els diners que has de pagar als 
bancs pel crèdit demanat. 
Insistim que en un primer moment, això sempre sembla bo, si no llegim la lletra petita i no 
parlem de quin crèdit estem parlant i amb quines condicions va ser concedit. Avui, amb 
aquesta suposada millora de les condicions del crèdit, assumim una nova volta de rosca per 
disminuir l'autonomia del nostre Ajuntament, i tot plegat a canvi de molles, i sobretot 
d'haver acceptat fa 2 anys, un crèdit per a pagar proveïdors que suposava una intervenció 
directa de l'Ajuntament per part de l'Estat. Intervenció que ens va obligar a aplicar un Pla 
d'Ajust on no vam tenir cap mena de poder de decisió ni d'incidència. Exactament el mateix 
que està passant ara, t'ofereixen una rebaixa dels tipus d'interès a canvi d'unes condicions 
imposades, que assumeixes o no hi ha tracte. 
La jugada per part de l'Estat per poder seguir controlant els Ajuntaments és perfecta, i no 
només la podrà fer servir ara, sinó que encara pot oferir-nos més millores, a canvi es clar 
de més condicions imposades, perquè per aquest crèdit estem pagant uns interessos de 
més del 5% als bancs, quan l'Estat va deixar aquests diners als bancs a un interès de l'1%. 
Si cada dos anys apliquem una rebaixa d'un punt, encara ens queden uns quants anys 
d'imposicions per part de l'Estat, total per anar guanyant engrunes i així aconseguir pagar 
una miqueta menys als bancs. 
Fa dos anys, quan es va aprovar el Pla d'Ajust que permetia tota aquesta jugada ja ens 
vam abstenir en la votació. Els arguments, la falta d'informació, la intervenció de facto de 
l'Ajuntament que suposava acceptar les condicions de l'Estat, la pèrdua d'autonomia local 
que tant reclamàvem al passat Ple al celebrar els 35 anys d'Ajuntaments democràtics, 
l'estafa que suposa que els bancs facin d'intermediaris entre Estat i Ajuntaments, enriquint-
se i beneficiant-se d'un increment dels interessos totalment il·legítims, el traspàs als 
consistoris dels problemes que suposen els impagaments per part de l'Estat i de la 
Generalitat als Ajuntaments, obviant que aquests assumeixen moltes més competències de 
per les que reben finançament, i que a més és insuficient si arriba. En definitiva, tot plegat 
va suposar un pedaç per tapar un forat que dia rere dia es va fent més gros. I avui amb el 
punt que portem a aprovació, li posem una puntada més per intentar apedaçar el pedaç. 
No ens oposarem a la rebaixa, malauradament i amb l'herència que tenim, no podem 
perdre cap engruna pel camí, però tampoc podem votar a favor perquè suposaria acceptar 
el Pla d'Ajust aprovat el 2012 i alhora assumir la intervenció de l'Estat en la nostra 
autonomia local.  
Per tots aquests motius, ens abstindrem en la votació. 
Pel PP intervé el Sr. Victor Martos,  dient que aquesta modificació de condicions nomes 
ratifica el compromís del govern central amb l’administració dels Ajuntaments. Un govern 



 

 

central que es va trobar amb una administració en jaqué, en un greu perill i que ha encarat 
les males gestions que per nosaltres son fer pressupostos que contemplen uns ingressos i 
una despeses que son impossibles de complir, en el cas d’aquest Ajuntament una gestió de 
mes de 7 milions d’euros per pagar factures a proveïdors. Un govern que continua 
treballant independentment de les critiques i que amb aquestes mesures ho ratifica. El 
nostre vot serà favorable. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Oscar Lomas, PSC, per dir sobre la intervenció feta 
pel grup del Partit Popular que només faltaria que el govern de l’estat desprès del favor que 
estem fem els Ajuntaments al conjunt de l’estat, no millores les condicions financeres, és a 
dir els objectius d’estabilitat pressupostària per les Corporacions Locals  i d’estabilitat, és a 
dir que no generessin dèficit, el conjunt de corporacions locals han generat un superàvit del 
0’7% del  PIB. 
Per l’Altraveu el Sr. Marc Serra,  intervé dient que es cert que potser les condicions que 
posen en aquests moments no son excessives, si que les condicions que es van posar en el 
seu dia per a obtenir aquest crèdit van ser elevades i esperem que en el futur aquestes 
condicions no vagin en augment, i també esperem que l’estat sigui racional i no ens obligui 
a duplicar tots aquest serveis que ja tenim. Per tant en aquest sentit i des del dubte que en 
genera tot plegat el nostre vot serà d’abstenció. 
VOTACIÓ: Votada la urgència d’aquest segon tema, s’aprova per unanimitat, s’inclou 
en l’ordre del dia de la sessió, a continuació posat a votació: 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DINOU          (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   CAP          
 Abstencions:       DOS              ( 2)  dels regidors de l’Altraveu  

 
 
I no havent-hi precs i preguntes ni cap cas més assumptes a tractar, essent les deu de la 
nit, s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests 
acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 


